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قیمت خودرو های داخلی

عضو کارگری شورای عالی کار با  اشاره به 
اینکه مناطق آزاد تهدیدی برای نیروی کار 
هستند، گفت: در این مناطق موضوعی به نام 
سه جانبه گرایی وجود ندارد و تصمیمات حوزه 
روابط کار به هیچ وجه با مشارکت نماینده 

کارگر، کارفرما و دولت اتخاذ نمی شود.
علی خدایی، معتقد اســت: اگر در ســرزمین 
اصلی، هیئت های ۷ نفره و ۹ نفره تشخیص حل 
اختلاف به مشکلات نیروی کار رسیدگی می کند، 
در مناطق آزاد و ویــژه چنین هیئت هایی وجود 
ندارد که همین موضوع به تنهایی برای مخالفت 
نمایندگان کارگری برای توسعه این مناطق کفایت 

می کند.

عضو کارگری شورای عالی کار، خارج شدن از 
شمول مواد حمایتی قانون کار را از دیگر تهدیدات 
این مناطق برای جامعه کارگری عنوان کرد و افزود: 
در این مناطق برای پرداخت دستمزد به نیروی کار 
صرفاً بر حداقل مزد تاکید شده است؛ علاوه بر این، 
درباره بیمه نیروی کار نیز در حالی که در سرزمین 
اصلی کارفرما مکلف به پوشــش بیمه ای کارگر از 
طریق سازمان تأمین اجتماعی است اما در مناطق 

آزاد و ویژه پوشش بیمه ای به صورت آزاد است.
خدایــی، با انتقاد از عــدم اجرای برخی مواد 
»مقررات  اشتغال نیروی انسانی در مناطق آزاد« 
گفت: به اســتناد ماده پایانی این مقررات، اجرای 
مقاوله نامه ها و توصیه نامه های سازمان بین المللی 

کار در مناطق آزاد الزامی است اما متأسفانه مقاوله 
نامه های ۸۷ و ۹۸ سازمان جهانی کار درخصوص 
حق آزادی تشکل ها و حق اعتراضات و اعتصابات 
صنفی در این مناطق اجرا نمی شود به طوری که 
حتی اجازه فعالیت یک تشکل صنفی کارگری در 

این مناطق داده نشده است.
عضو هیئت مدیــره کانون عالی شــوراهای 
اســلامی کار کشــور، تاکید کرد: همچنین نکته 
تأسف برانگیز اینکه، تعداد روزهای مرخصی سالانه 
کارگران در مناطق مختلف کشور است، به طوری 
که تعداد مرخصی کارگــران مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی ۶ روز کمتر اســت که با توجه به فاصله 
زیاد این مناطق با سرزمین محل سکونت کارگران 

منطق حکــم می کند تعــداد روزهای مرخصی 
کارگران این مناطق حتی بیشتر باشد.

گفتنی است، نمایندگان تشکل های کارگری بر 
این باورند که در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی هیچ 
نظارتی بر فعالیت شرکت ها و کارگران وجود ندارد 
و به دلیل ضعف نظارتی بسیاری از کارفرمایان به 

پرداخت حداقل دستمزد بسنده می کنند.
یکی از معضلاتی که در پی فقدان تشکل های 
کارگری در این مناطق شــکل گرفته، ضعف در 
رسیدگی به اختلافات کارگری و کارفرمایی است 
و در مجمــوع به دلیل اینکه کارگران مناطق آزاد 
از شــمول قانون کار خارج هستند، تبعیض بین 
کارگران این مناطق با سرزمین اصلی بسیار است.

در شرایطی که انتشار آمار تورم و رشد اقتصادی از سوی بانک 
مرکزی ممنوع شــده، مرکز آمار هم تاکنون آماری از رشد امسال 
نداده که یکی از علل اصلی آن، در اختیار نداشتن برخی داده های 

آماری است! 
به گزارش خبرگزاری فارس، آخرین گزارش منتشر شده از رشد اقتصادی، 
گزارشی است که مرکز آمار ایران در 2۶ خرداد ماه سال ۹۸ از رشد اقتصادی 
سال ۹۷ منتشر کرده و از آن زمان تاکنون مرکز آمار گزارشی از رشد اقتصادی 

سه ماهه اول، سه ماهه دوم و سه ماهه سوم سال ۹۸ ارائه نکرده است.
این موضوع که محل سؤال بزرگی است نشان می دهد یا در زمینه فعالیت 
آماری ضعف وجود دارد یا اینکه مدیران دولتی قصد سانسور آمار را دارند. با 
این حال، پیگیری ها نشان می دهد یکی از علل اصلی عدم انتشار آمار و ارقام 
رشد اقتصادی فصل بهار و تابستان در اختیار نداشتن برخی داده های آماری 

از بخش های اقتصادی است! 
در واقــع آمارگیری مرکز آمار برای کارگاه های بزرگ صنعتی به صورت 
سالانه انجام می شود و تولید و استخراج آمار به صورت فصلی انجام نمی شود. 
ضمن اینکه مرکز آمار ،شاخص های مهمی مانند بهای تولیدکننده و شاخص 

بخش ساختمان را از بانک مرکزی اخذ می کند. 
پس از آنکه با نظر شورای عالی آمار، مرکز آمار ایران متولیّ تولید و انتشار 
آمار رشد اقتصادی و نرخ تورم شد، جریان ارائه آمار از طرف بانک مرکزی هم 
متوقف شــد. با این اتفاق دسترسی مرکز آمار ایران به برخی آمارهای مورد 
نیاز برای رشد اقتصادی از بین رفته و این مرکز امکان انتشار رشد اقتصادی 

فصلی و احتمالا سالانه را ندارد.
گفتنی است، بعد از چالش هایی که در رابطه با اعلام برخی آمار از جمله 
تورم و رشد اقتصادی بین بانک مرکزی و مرکز آمار وجود داشت، در نهایت 
در دی  ســال گذشته شــورای عالی آمار مصوب کرد که تنها مرجع رسمی 
انتشــار آمار مرکز آمار است، براین اساس انتشار آمار مربوطه از سوی بانک 

مرکزی به نحوی ممنوع شد. 
حالا به نظر می رســد تجدید نظر در مصوبه شورای عالی آمار که بانک 
مرکزی را از انتشار آمار رشد اقتصادی و تورم منع کرد، بسیار ضروری است 
چرا که در صورت عدم ارائه گزارش از وضعیت اقتصادی کشور، فضای انتشار 
آمارهای مخدوش و غیرواقعی توســط برخی موسسات غیرمعتبر خارجی را 

به وجود خواهد آورد. 
کارشناســان آمارهای بانک مرکزی را دقیق تر و قابل اعتمادتر می دانند؛ 
جالب اینجاست که چندی پیش قربانی، معاون اقتصادی بانک مرکزی در این 
باره گفته بود: »چندین نامه از دستگاه های مختلف از جمله وزارت اقتصاد، 
وزارت نیرو، شرکت های خصوصی و سازمان برنامه و بودجه کشور رسیده و 

گله دارند که چرا بانک مرکزی آمار تولید نمی کند.«
به نظر می رســد تصمیم عدم انتشــار آمار تورم و رشد اقتصادی توسط 
بانک مرکزی موضوع شــفافیت و دسترسی به آمارهای دقیق تر را با مشکل 
رو به رو کند. کما اینکه با وجود گذشت حدود 10 ماه از سال! هیچ رقمی از 
رشد اقتصادی سال جاری )نه سه ماهه، نه شش ماهه و نه ۹ ماهه( منتشر 

نشده است.

بانک مرکزی اعلام کرد با تلاش های حوزه حقوقی این بانک، 
درخواست خواهان های آمریکایی در مورد شناسایی و اجرای رای 

دادگاه نیویورک در ایتالیا، رد شد.
بــه گزارش روابط عمومی بانــک مرکزی، پس از آنکه ورثه برخی از 
قربانیان حادثه 11 سپتامبر )هاولیش و دیگران( با تحریک دولت آمریکا 
در ســال 2011 )13۹0( موفق به اخذ رأی از دادگاهی در نیویورک به 
محکومیت دولت جمهوری اسلامی ایران و بانک مرکزی شدند، در تاریخ 
24 ژانویه 201۸ )دی ماه ۹۶( دادخواســتی را به خواســته شناسایی و 
اجرای رای دادگاه آمریکایی و توقیف اموال و دارایی بانک مرکزی به میزان 
پنج میلیارد و ۹۹0 میلیون و ۸۷۶ هزار و ۶۹۶ دلار آمریکا، نزد محاکم 

کشور ایتالیا مطرح کردند.
دادگاه ایتالیایی در ابتدا در تاریخ 14 ژوئن 201۸ )خرداد ماه ۹۷( با 
صدور قراری، دســتور توقیف اموال بانک مرکزی به میزان مبلغ خواسته 
در قلمروی ایتالیا را صادر کرد، ســپس بانک مرکزی ایران با استفاده از 
خدمات وکلای خبره محلی نســبت به تجدید نظرخواهی از رای مذکور 
اقدام و متعاقبا دادگاه تجدیدنظر رم با صدور رایی در تاریخ 10 اکتبر 201۸ 
)مهر ماه ۹۷(، ضمن پذیرش اعتراض این بانک، از قرار مذکور رفع اثر کرد.
خواهان ها مجددا برای توقیف اموال این بانک، دادخواست جدیدی به 
دادگاه ارائه کردند ولی دادگاه رسیدگی کننده به دعوی با صدور رای در 
تاریخ 1۷ آوریل 201۹ )فروردین ماه ۹۸(، خواسته خواهان ها را رد کرد.
این رای مورد اعتراض خواهان های پرونده هاولیش قرار گرفت که در 
مرحله تجدیدنظر نیز دادگاه در تاریخ جمعه دهم ژانویه 2020 )دی ماه 
۹۸(، بدون ورود در ماهیت دعوا، اعتراض خواهان ها را مورد پذیرش قرار 
نــداد و به این ترتیب موفقیت دیگری در این پرونده برای بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران حاصل شد.

انتشــار اطلاعیه بنزینی اخیر شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی درباره شــیوه 
سوختگیری باعث شد برخی از مردم سؤال 
کنند که آیا باید با ماشین حساب به پمپ بنزین 
برویم و مضربی از ۳.۹۹ لیتر را سوخت گیری 

کنیم تا از سهمیه ما کسر نشود؟!
به گزارش خبرگزاری تسنیم، افزایش انتقادهای 
مردمی از کاهش چندلیتری سهمیه های سوخت، 
بدون سوخت گیری و با ایراد نرم افزاری، موجب شد 
تا سه روز پیش شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی، اطلاعیه ای در این خصوص صادر کند.
طبق این اطلاعیه، پیمانه درنظر گرفته شده در 
سامانه هوشمند سوخت، 3.۹۹ لیتری است و نحوه 
نشــان دادن باقی مانده سهمیه بنزین در نمایشگر 
پمپ های بنزین، محاســبه بر اســاس مضربی از 

3.۹۹ لیتر است.
در بخشی از اطلاعیه اخیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی آمده اســت: »طراحی ســامانه 
هوشمند سوخت برای جلوگیری از تخلف حاصل 
از بیرون کشیدن کارت حین سوخت گیری، بدین  
شکل است که با وارد کردن کارت هوشمند سوخت 

در کارت خوان و مشــخص شدن مقدار سهمیه، با 
آغاز سوخت گیری، ابتدا 3.۹۹ لیتر از سهمیه کسر 
می شود و سوخت گیری آغاز می شود؛ پس از پایان 
پیمانه نخســت، 3.۹۹ لیتر دیگر از ســهمیه کم 
می شود و دوباره سوخت گیری ادامه می یابد و این 
فرآیند به صورت پیمانه پیمانه تا پایان سوخت گیری 

ادامه خواهد داشت.
اگر در حین سوخت گیری کارت از کارت خوان 
بیرون کشیده شــود، مقداری که باقیمانده 3.۹۹ 
لیتر است از سهمیه آن کارت کسر می شود )برای 
نمونه اگر فرد 2 لیتر ســوخت گیری کرده است و 
کارت را بیرون بکشد، 1.۹۹ لیتر بیشتر از سهمیه 
آن کارت کم می شــود( و اگر همان کارت، دوباره 
وارد همان کارت خوان شود، سهمیه ای که بیشتر از 
لیتراژ برداشت  شده از نازل کم شده است، به کارت 

برگردانده می شود.«
انتشار این اطلاعیه، شــبهه جدیدی در افکار 
عمومــی ایجاد کرد به طوری کــه برخی از مردم 
این ســؤال را مطرح کردند که »آیا باید با ماشین 
حساب به پمپ بنزین برویم و مضربی از 3.۹۹ لیتر 
را سوخت گیری کنیم تا از سهمیه ما کسر نشود؟«.

فاطمه کاهی، ســخنگوی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در پاســخ به این ســؤال گفت: 
»حجم پیمانه تعریف شــده در سیســتم سامانه 
هوشمند ســوخت، صرفاً در راستای پیشگیری از 
تخلف حاصل از بیرون کشــیدن کارت است و در 
صورت رعایت روش صحیح ســوخت گیری نیازی 
به انجام محاســبات عددی نبوده و به هیچ وجه از 

سهمیه سوخت افراد کاسته نمی شود«.
بر اســاس این گــزارش، در واقع، کســر عدد 
از سهمیه بنزین در نمایشــگر نازل های سوخت، 
به موجب سوخت گیری کمتر از یک مضرب 3.۹۹ 
لیتری، به معنای کسر واقعی از سهمیه بنزین نیست 
و در نوبت بعدی سوخت گیری، میزان کسرشده، در 
میزان سهمیه بنزین نمایش داده شده، دوباره اضافه 
می شود )در واقع هیچ گاه به صورت واقعی کسر نشده 
بوده و فقط در نمایشگر بر اساس مضربی از 3.۹۹ 

لیتر، سهمیه ها کسر و نشان داده می شود(.
اما در صورتی که قبل از قراردادن نازل بر ســر 
جای خود، و قبل از آنکه پیغام پرداخت با کیف پول 
و اتمام سوخت گیری مشاهده شود، کارت سوخت 
از دســتگاه خارج شود، به صورت واقعی بین دو تا 

پنج لیتر از سهمیه بنزین کسر می شود و دیگر باز 
نخواهد گشت.

در ایــن خصوص نیــز شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی اعلام کرد : »تأکید می شــود در 
صــورت خارج کردن زودهنگام کارت ســوخت از 
کارتخوان جایگاه، ســوخت گیری قطع می شود و 
لیتراژ یادشده از سهمیه کسر می شود، بنابراین تنها 
لیتراژ سوخت گیری شده، هزینه محاسبه  به اندازه 

خواهد شد.
شایان یادآوری است که هموطنان ابتدا کارت 
ســوخت شــخصی را داخل کارتخوان قرار دهند، 
سپس رمـــز چهاررقمی آن را وارد کنند، نازل را 
بردارند و سوخت گیری را آغاز کنند،  پس از پایان 
سوخت گیری، نازل را به درستی سر جای خود قرار 
دهند و پس از مشــاهده پیام »کارت را بردارید« 
کارت ســوخت شخصی خود را از کارتخوان خارج 

کنند.
هموطنــان عزیز توجه کنند که از برداشــتن 
کارت سوخت شــخصی خود از کارتخوان جایگاه 
عرضه ســوخت پیش از قــرار دادن نازل در جای 

خود، خودداری کنند.«

تولیدکنندگان  انجمن  هیئت مدیره  عضو 
فولاد در واکنش به تحریم های جدید آمریکا 
تحریم های جدید  گفت:  فولاد  علیه صنعت 
آمریکا بر علیه صنعت فولاد کشــور بیشتر 
جنبــه روانی دارد و تأثیر خاصی بر عملکرد 

تولیدکنندگان این بخش نخواهد گذاشت. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، از روز 20 
دی ۹۸ دولت آمریکا به بهانه حمله موشکی ایران 
به پایگاه عین الاسد در کشــور عراق، 1۷ شرکت 
مرتبط بــا صنایع فولادی و آهن ایران و هشــت 
نفر از مقام های ایرانی را تحریم کرد تا نشــان دهد 
برای آسیب زدن مردم ایران از هیچ کوششی دریغ 

نمی کند! 
اســتیون منوچین وزیــر دارایــی آمریکا در 
این باره گفته اســت: »ما همچنیــن بزرگ ترین 
تولیدکنندگان فلزات در ایران را مشــمول تحریم 
می کنیــم و بر بخش های جدید از اقتصاد ایران از 

جمله ساخت و ساز، صنعت و معدن تحریم اعمال 
می کنیــم.« مایک پومپئو، وزیر خارجه آمریکا هم 
گفت تحریم های جدید قلب دستگاه امنیتی ایران 

را هدف گرفته است.
این در حالی اســت که مدت ها پیش شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان هم توسط وزارت خزانه داری 
آمریکا تحریم شــده بــود، اما در دل فشــار های 
دشــمنان، تولید و صادرات این شــرکت رشــد 
کرد. شــاید رشــد تولید این واحد های فولادی و 
هدف گذاری های انجام شــده برای گسترش تولید 
فولاد کشور برای غربی ها دردناک تر از چیزی بود 

که تصور می شد.
سید رضا شهرستانی، عضو هیئت  مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد با بیان اینکه تحریم های جدید 
آمریکا بر علیه صنعت فولاد کشور بیشتر جنبه روانی 
دارد و تأثیر خاصی بر عملکرد تولیدکنندگان این 
بخش نخواهد گذاشــت، گفت: سال گذشته فولاد 

مبارکــه اصفهان جزو تحریم ها بود، اما مبارکه کار 
صــادرات را از طریق واســطه  های خاص خودش 

ادامه داد.
وی افزود: اکنون کار شــرکت هایی که تحریم 
شــده اند ممکن است کمی دچار اختلال شود، اما 
کاملا تحت تأثیر نخواهد بود که تنها ممکن است 
درصد جزئی هزینه ها افزایش یابد. همچنین خریدار 

ممکن در این بین چانه زنی هایی انجام دهد.
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ادامه داد: مشــکل اساســی ما تحریم نیست بلکه 
مشکل اصلی سوء مدیریت در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت است چرا که بخشنامه های زیادی صادر 
می شود و صادراتمان را به شدت محدود کرده اند که 
به عنوان حمایت از مصرف داخلی این بخشنامه ها 

صادر می شود.
شهرستانی اضافه کرد: در صورتی که در عمل 
این کار  اشــتباه اســت که دود آن در چشم خود 

وزارت صمت می رود از این رو باید سیاست در این 
حوزه تغییر کند که فقط حمایت بر روی صادرات 
باشد. اکنون به دلیل آنکه رکودی در داخل بوجود 
آمده و مصرف فولاد کاهش پیدا کرده است از این 

رو تولید این صنعت به مشکلاتی برخورده است.
به گفته وی، دخالت در قیمت گذاری به همراه 
ممنوعیت های صادراتی شــرایط فعالیت را برای 
تولیدکنندگان فولاد سخت کرده است. با سیاست ها 
کنونی متأسفانه تنها رانت بوجود آمده و باعث شده 

قیمت ها به صورت تصاعدی رشد کند.
در این باره، خــداداد غریب پور، رئیس  هیئت 
عامل ایمیدرو نیز درباره تاثیرات تحریم های جدید 
آمریکا بر شــرکت های فولادی، بیان کرد: موضوع 
تحریم موضوع جدیدی نیست و ما بار ها و به کرات 
تحریم شده ایم و هر بار راهکاری برای مقابله با آن 
پیدا کرده ایم. برای تحریم های جدید هم ســاز و 

کار های جدید خواهیم داشت.

رئیس  کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: قشر متوسط 
و رو به پایین جامعه با تسهیلات بانکی کنونی و برنامه های موجود دولت 

و وزارت راه و شهرسازی نمی توانند خانه دار شوند.
محمدرضا رضایی کوچی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم با  اشاره به برنامه 
دولت و وزارت راه و شهرسازی برای افزایش وام خرید مسکن و تحریک تقاضا در 
بازار مسکن،  اظهار داشت:  در حال حاضر در بازار مسکن تقاضای بالایی داریم اما 
شــرایط برای ورود این تقاضاها به بازار وجود ندارد. وی با بیان این که هم اکنون 
حدود چهار میلیون واحد مسکونی در کشور کمبود داریم، افزود: سطح خدمات 
ارائه شده در بازار مسکن با جامعه هدف تناسب ندارد، در این شرایط باید تقاضا 

را به گونه ای تحریک کنیم که بتوانند وارد بازار مسکن شوند. 
رئیس  کمیسیون عمران مجلس ادامه داد:  به عبارت دیگر، تسهیلات بانکی 
باید متناسب با توان درآمدی جامعه هدف باشد، در این صورت می توانیم شاهد 
ورود موثر تقاضا به بازار مسکن باشیم. در حال حاضر بهترین راهکار این است که 

تسهیلات بانکی ارزان قیمت شده و در مدت طولانی تر بازپرداخت شود.
رضایی کوچی با  اشاره به این که قشر متوسط به بالای جامعه مشکلی برای 
تامین مسکن ندارند بیان کرد: جامعه هدف تسهیلات بانکی باید دهک های پایین 
و افرادی باشــند که به دنبال واحدهای 100 متری هستند. قشر متوسط و رو به 
پایین جامعه با تسهیلات بانکی کنونی و برنامه های موجود دولت و وزارت راه و 

شهرسازی نمی توانند خانه دار شوند.
به گزارش خبرگزاری فارس، معاملات مســکن در مرداد و شهریور، کمتر از 
فروردین )به عنوان ماه نیمه تعطیل معاملات مسکن( در شهر تهران بود اما این 
روند از مهر ماه تغییر کرد و تعداد معاملات در پاییز، بالا رفت اما سؤال این است 
که متقاضیان مسکن که طی دو سال گذشته قدرت خرید آنها به شدت کاهش 

یافته آیا می توانند اقدام به خرید کنند؟ 
در چنین شرایطی سهل الوصول بودن بالا رفتن قدرت خرید مسکن را باید 
دریافت تســهیلات مسکن دانست. اما تسهیلاتی که هم اکنون پرداخت می شود 
یا کفاف خرید مسکن را نمی دهد و یا اینکه اقساط آن به قدری بالاست که هر 

متقاضی توان بازپرداخت اقساط را به دلیل بالا بودن نرخ سود را ندارد.
قدرت خرید مســکن از محل تســهیلات به قدری کاهــش دارد که مرکز 
پژوهش های مجلس در گزارشی با  اشاره به افزایش فاصله بین استطاعت خانوار 
و قیمت مسکن، اعلام کرد که سهم وام های مسکن در توانمندسازی مالی خانوار 

به  خصوص در کلان شهرها به  شدت کاهش یافته است.
در این باره، محمودزاده معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از 
احتمال افزایش سقف تسهیلات خرید مسکن از محل صندوق پس انداز یکم خبر 
داده و گفته است که وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد آن را به بانک مرکزی ارائه 
کرده اســت، در حالی که همواره مسئولان ارشد بانک مسکن و شخص وزیر راه 

و شهرسازی آنرا رد کرده اند. 
اســلامی وزیر راه و شهرسازی بارها تاکید کرده است که موافق افزایش وام 
مســکن نیست و آنرا تورم زا می داند، علاوه بر وزیر راه و شهرسازی مدیران بانک 
مسکن نیز بارها اعلام کرده اند که افزایش سقف تسهیلات مسکن از محل صندوق 

پس انداز یکم در حال حاضر مقدور نیست. 
در این باره، حسن محتشم عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن با 
بیان اینکه بالا بردن تســهیلات خرید مسکن موجب رشد قیمت ها خواهد شد 
گفت: »دولت باید برای بالا بردن قدرت خرید متقاضیان مسکن طرح خود را که 

همان تسهیل کردن ساخت و ساز است هر چه سریع تر اجرایی کند.«

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزایش قیمت خودرو را ناشــی از 
نوسانات بازار دانست.

به گزارش ایسنا، رضا رحمانی در حاشیه جلسه دیروز هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران با اشاره به حمایت از کارگاه های صنعتی، گفت: رونق تولید وجوه 
مختلفی دارد و ما امسال در ۹ ماهه گذشته از حیث تولید داخل بیش از حد 
برنامه ریزی شده پیشرفت داشتیم و مردم استقبال کردند و مشارکت کنندگان 
خوب همکاری کردند.وی افزود: برنامه ها خوب پیش رفته اســت و از حیث 
تامین نقدینگی آمار تقریباً مثل ســال گذشته است اما چون نوسانات ارزی 

وجود داشته در عمل کمتر از سال پیش تامین صورت گرفته است.
وزیر صمت ادامه داد: خودروسازها بحث تولید داخل را جدی گرفتند و 
برنامه های متنوعی اجرا کردند و بخشی از قطعاتی که از خارج می آوردند را 
در داخل تولید کردند که قیمت تمام شده را پایین تر می آورد. و یکی دیگر 
هم کمک محدودی بود که از نظام بانکی انجام شــد که در جای خود موثر 

بوده است.
رحمانی تاکید کرد: از بهمن پارسال تا امروز خودروسازها افزایش قیمتی 
از طرف کارخانه نداشــته اند و نوسانات بازار بوده که بیشتر از برخی اتفاقات 

نشات گرفته و با افزایش تولید این مشکل برطرف می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: ما نه فقط برای امســال بلکه 
برای تولیدات خودرو تا سال آینده هم خواسته ایم که افزایش را شاهد باشیم 
و حتما عید و آخر سال نیز یکی از دوره هایی است که تقاضا بیشتر می شود 

و برای آن هم برنامه ریزی هایی را داریم.
وزیر صمت درباره میزان خســارات وارد شــده به واحدهای صنعتی در 
سیل اخیر گفت: هنوز جمع بندی خسارات انجام نشده اما خوشبختانه فعلا 
خســارت جدی نبوده و برخی ورودی های شهرک های صنعتی آسیب دیده 
اســت که جبران می شود و برای خود سیل زده ها هم در نظر داریم که پتو و 
آب و اقلام ضروری را برای آنان ارسال کنیم که این کار در حال انجام است.
رحمانی تاکید کرد: ما به همه ســازمان های تابعه و شرکت های بزرگ 
دستور مشارکت در رسیدگی به مشکلات سیل زدگان را ابلاغ کرده ایم دیروز 

هم از شرکت مس کرمان اقلام ضروری را ارسال کردیم.

در شرایطی که شش سال پیش طرح شبنم توسط دولت تدبیر و امید 
لغو شــد، حالا کارشناس دفتر خدمات بازرگانی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اعلام کرده دریافت شناسه کالا برای طرح رهگیری لوازم خانگی 

اجباری است. 
رســول جمشیدی، در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار داشت: بر 
اساس ماده 13 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، تنها شناسه ای که لازم است در 
مراحل آغازین طرح رهگیری لوازم  خانگی به محصولات الصاق شود، صرفاً شناسه 

کالا بوده و در حال حاضر الزامی برای دریافت ایران کد وجود ندارد. 
وی با اشاره به اینکه کد شناسه کالا به صورت رایگان قابل دریافت است، بیان 
کرد: برای دریافت این شناسه نیازی به پرداخت هزینه نیست و تولیدکنندگان و 
واردکنندگان می توانند پس از احراز هویت در سامانه جامع تجارت، وارد سامانه 

شناسه کالا شده و برای کالای خود شناسه دریافت کنند.
بر اساس اعلام حمیدرضا دهقانی نیا، سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
مهلت زمانی اجرای طرح رهگیری لوازم خانگی، به هیچ عنوان قابل تمدید نیست 
و با این حســاب محصولات تولید داخل از 1۵ دی ماه و کالا های وارداتی از 1۵ 
بهمن ماه، چنانچه فاقد شناسه باشند، به عنوان کالای قاچاق محسوب خواهند شد.
گفتنی است، این طرح مشابه طرح شبنم است که اواخر دولت قبلی راه اندازی 
شد؛ شبکه بازرسي و نظارت مردمي که به اختصار »شبنم« معرفي شده بود، طرحي 
با پیشنهاد و پیگیري ستاد مرکزي مبارزه با قاچاق کالا و ارز در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت وقت به منظور شفاف سازي گردش کالا و اطلاع از اصالت و قاچاق 
نبودن آن ایجاد شد. با این وجود، طرح شبنم اوایل دولت یازدهم-در زمان وزارت 
محمدرضا نعمت زاده در وزارت صنعت- حذف شد و اعتراض کارشناسان زیادی 
را در پی داشــت. در همین زمینه، سید ناصر موسوی لارگانی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفته بود: »حذف این طرح به نفع قاچاقچیان و جولان بیشتر 

قاچاق در کشور بود.« 
حالا با گذشت حدود شش سال از حذف طرح شبنم، این کار با نام دیگری 
دوباره برگشــته اســت، با این تفاوت که از مزایای این طرح به مدت شش سال 
محروم بودیم. البته دولت روحانی در زمینه تعطیل کردن طرح های خوب دولت 

قبل و روی آوردن مجدد به آنها دستی بر آتش دارد! 
به عنوان مثال مسکن مهر که توسط عباس آخوندی، وزیر راه و شهرسازی 
دولت یازدهم »مزخرف« نامیده شده بود هم اکنون با عنوان مسکن ملی دوباره راه 
افتاده، یا سهمیه بندی بنزین که بارها مورد حمله بیژن زنگنه، وزیر نفت روحانی 

قرار گرفته بود حدود دو ماه است که مجددا فعال شده است. 
حالا باید طرح شــبنم را هم به این فهرست اضافه کرد، متاسفانه مسئولین 
دولتی انگار برای مقابله با دولت قبل ســعی کردند همه کارهای آن را زیر سوال 
ببرند اما حالا که بیش از شــش سال از عمر دولت گذشته می بینند آن طرح ها 
برای کشــور مفید بوده است! و لذا بی ســروصدا دوباره به آن بازمی گردند فقط 
با این تفاوت که شــش ســال برای کشور هزینه بی خود تراشیدند و فرصت های 

فراوانی را از دست داده اند. 

دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی که چندی 
قبل از ســهل انگاری وزارت نفت در تأمین 
سوخت مخصوص کشتیرانی خبر داده بود، 
اعلام کرد که با پیگیری های به عمل آمده، 
سوخت کم سولفور کشــتی ها فعلا تامین 

شده است.
یحیی ضیایی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
اظهار کرد:  با اقدامات انجام شــده ســوخت کم 
سولفور مورد نیاز کشتی ها فعلا تامین شده است.

وی در پاسخ به این پرسش که مصرف سوخت 
کم سولفور کشــتی ها )کشتیرانی و نفتکش( چه 
میزانی است، افزود: میزان مصرف به سفر کشتی ها 
بســتگی دارد. بر اســاس پیگیری انجام شده از 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و شرکت ملی 
نفتکش، سوخت این شرکت ها تامین شده است.

این مسئول بیان کرد: به گفته این شرکت ها، هم 

اکنون در مخازن ســوخت کم ســولفور در حال 
ذخیره سازی است.

بر اساس این گزارش، دبیرکل اتحادیه مالکان 
کشــتی اوایل ماه جاری با گلایه از عدم همکاری 
وزارت نفت برای تولید سوخت نیم درصد سولفور  
گفته بود: بر اساس مصوبه آیمو در سال 200۵ و 
مطابق ضمیمه ۶ کنوانسیون مارپل باید سوخت 
3/۵ درصد مصرفی کشتی ها به نیم درصد سولفور 

کاهش یابد.
ضیایی با بیان اینکــه این مصوبه از 11 دی 
امســال )اول ژانویه 2020( برای تمام کشــورها 
لازم الاجراســت، یادآور شد: طی سال های اخیر 
مکاتبات بســیاری از ســوی ســازمان بنادر و 
دریانوردی با شرکت ملی نفت و وزارت نفت برای 
تولید سوخت کم سولفور انجام شده اما متاسفانه 
وزارت نفت در این قضیه ســهل انگاری کرد و آن 

را پشت گوش انداخت.
وی عنــوان کرد: در مکاتبات عدیده با معاون 
اول رئیس جمهور، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
نماینــدگان مجلس و ... اهمیــت موضوع تولید 
سوخت کم سولفور نیم درصدی را مورد تاکید قرار 
دادیم. به دنبال این اقدامات نمایندگان مجلس در 
برابر این مســئله حساس شدند و وزیر نفت را به 

مجلس فراخواندند.
این مسئول افزود: پس از این بود که با فشار 
نمایندگان مجلس، وزارت نفت، تولید سوخت کم 
سولفور را در دستور کار قرار داد، اما این کار وزارت 

نفت مانند نوشدارو پس از مرگ سهراب است.
ضیایــی تنها راه عدم وابســتگی به خارج در 
تأمین ســوخت کم ســولفور نیم  درصد را تولید 
آن در داخــل عنوان کرد و گفت: در حال حاضر 
پالایشگاه های شازند، اصفهان و آبادان زیرساخت 

تولید ســوخت کم سولفور با گوگرد نیم درصد را 
دارد، در این راســتا با شــورای عالی امنیت ملی 
مکاتبه می کنیم تا وزارت نفت را ملزم به تولید این 
سوخت در پالایشگاه اصفهان و  آبادان بکند، ضمن 
اینکه از ســازمان بنادر و دریانوردی می خواهیم 
برای کشتی هایی که در داخل خلیج فارس کاپوتاژ 
می کنند به مدت یک سال تنفس برای اجرای آیمو 

در نظر بگیرد.
وی بیــان کــرد: اگر ســوخت کم ســولفور 
کشتیرانی ها تأمین نشــود به دلیل سهل انگاری 
وزارت نفت، قیمت تمام شــده کالاهای اساسی 

1/۵ برابر می شود.
ضیایی گفت: ایران در حال حاضر ۹۵ شناور 
نفتکش 100 تا ۵00 هزار تنی، 130 فروند کشتی 
کانتینری و حدود 40 فروند کشتی متعلق به بخش 

خصوصی دارد.

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه )تومان(نوع خودروردیف

39/800/00057/200/000پراید 1111

37/381/00052/000/000پراید 2131
40/330/00060/300/000پراید3151
155/000/000214/000/000چانگان4
43/460/00065/000/000تیبا صندوق دار5
55/960/00069/000/000ساینا دنده ای6
63/158/00081/500/000پژو 7405
8SLX 67/998/00095/000/000پژو
65/578/000102/400/000پژو 405 دوگانه سوز9

78/338/000104/600/000پژو پارس10

--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67/283/00094/200/000پژو 206 تیپ 122
83/690/000118/000/000پژو 206 تیپ 135
80/303/000118/000/000پژو V8206 صندوقدار14
15)LX( 66/770/00087/000/000سمند ال ایکس
16EF7 69/773/000100/000/000سمند
17EF7 127/000/000-سمند دوگانه سوز
83/623/000128/000/000دنا18
180/000/000-تندر پلاس دنده ای19
96/730/000138/000/000پژو 207 دنده ای20
273/000/000443/000/000مزدا 213
22H30-165/000/000
--استپ وی23
178/000/000-207 اتوماتیک24
114/994/000388/000/000پژو 252008
67/203/00093/000/000رانا26

قیمت بازارنوع سکه
4/887/000سکه تمام طرح جدید
4/877/000سکه تمام طرح قدیم

2/463/000نیم سکه
1/463/000ربع سکه
932/000گرمی

497/500هر گرم طلای 18 عیار
نوع ارز

13/108دلار
14/702یورو
17/728پوند

2/314لیر ترکیه
3/731درهم امارات
11/7دینار عراق

عضو شورای عالی کار:

مناطق آزاد تهدیدی برای نیروی کار هستند
بانک مرکزی:

تلاش آمریکایی ها برای دست اندازی به 
اموال ایران در ایتالیا ناکام ماند

رئیس  کمیسیون عمران مجلس: 

 اقشار متوسط و پایین 
با سیاست های دولت خانه دار نمی شوند

پس از اطلاعیه شرکت ملی پخش مطرح شد

سردرگمی مردم درباره شیوه سوختگیری در پمپ بنزین

طبق گفته یک کارشناس بازار سرمایه، 
روند  نیســت،  بورس حبابی  در  قیمت ها 
صعودی فعلی ادامه خواهد داشت و شاخص 
کل تا انتهای بهار سال آینده به ۴۷۰ هزار 

واحد هم می رسد.
محمدرضا قاســمی در گفت وگو با ایسنا، با 
تاکید بر اینکه شاخص کل بازار سرمایه عمدتا از 
سهم های بزرگ نشأت می گیرد، اظهار کرد: البته 
باید توجه داشــت که سهم های کوچک هم به 
اندازه خودشان وزن دارند. از سوی دیگر در کلیت 
بازار سهم های بزرگ عمدتا از دلار و تا حدودی 

هم از فلزات جهانی و نفت تاثیر می گیرند.
وی توضیح داد: زمانی که این موارد کنار هم 
قــرار می گیرد، با توجه بــه دلار 11 هزار تومانی 
نیما در سال جاری، نفت ۶۵ دلاری و فولاد 400 
دلاری، شــاخص 3۶0 تا 3۷0 هزار واحدی برای 
امسال کافی بود اما در بازار سرمایه اصطلاحی تحت 
عنوان »پیش خور« وجود دارد؛ یعنی قبل از اینکه 
اتفاقی رخ دهد قیمت سهم ها افزایش پیدا می کند.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: درحال 
حاضر نیز بازار سال آینده را پیش خور می کند؛ 
بنابراین رشــد شاخص کل در این روزها حباب 
نیست بلکه سال آینده را پیش بینی می کند و بر 
این اســاس، شاخص کل تا آخر سال می تواند تا 

420 هزار واحد هم افزایش پیدا کند.

قاسمی با اشاره به قیمت دلار و فلزات در سال 
آینده گفت: با توجه به دلار حدود 13 هزار تومانی 
و رشد 10 درصدی قیمت فلزات جهانی، شاخص 
کل تا پایان بهار سال آینده می تواند به 4۷0 هزار 
واحد هم برسد که 30 هزار واحد این عدد از محل 
سود تخمینی شرکت ها برای سال 13۹۸ است؛ 
بنابراین 420 هزار واحد برای امسال حباب نیست.

وی با بیان اینکه احتمالا شاخص در اسفند 

ماه افت کوچکی داشته باشد، عنوان کرد: روال 
ســنتی در بورس این اســت که در اسفند ماه 
هلدینگ هــای بزرگ برای حقوق و عیدی پایان 
سال فروشنده می شوند؛ بنابراین شاخص کل افت 
کوچکی خواهد داشت و از اوایل فروردین رشد 

بازار شروع خواهد شد.
بر اساس این گزارش، شاخص بورس در پایان 
آذر در مقایسه با آبان به میزان 4۹ هزار واحد برابر 

با 1۶ درصد افزایش یافت و از 304 هزار و ۹۹۷ 
واحد به 3۵4 هزار و ۹۹۷ واحد رسید. ارزش بازار 
در پایان آذر در مقایسه با ماه مشابه سال قبل به 
میزان شش میلیون و ۹۹1 هزار و 23۹ میلیارد 
ریــال برابر با 11۸ درصد افزایش یافت و از پنج 
میلیون و ۹24 هزار و 34۸ میلیارد ریال به 12 
میلیون و ۹1۵ هزار و ۵۸۷ میلیارد ریال رسید.

درصــد گردش معاملات از ابتدای ســال تا 
آذر 13۹۸ به رقم 2۵ رســید که در مقایسه با 
دوره مشابه سال قبل 1۹ درصد افزایش داشته 
است. همچنین میزان بازده کل بورس از ابتدای 
سال تاکنون ۹3 درصد بوده است. نسبت قیمت 
 بــه درآمد 12 ماه گذشــته نیز بــه رقم ۷/۵3 

رسید.
بورس همچنان بر مدار صعود در حرکت بود 
که تحولات سیاسی هفته های اخیر باعث ریزش 
این بازار شد؛ به طوری که شاخص به رقم حدود 
3۵۸ هزار هم رسید. البته این ریزش دوام چندانی 
نداشــت و با تدابیر سازمان بورس و اوراق بهادار 
از جمله کاهش دامنه نوسان از پنج به دو درصد 
مجددا و تقریبا بعد از حدود یک هفته دوباره روند 
صعودی به خود گرفت؛ به طوری که شاخص کل 
بورس از ابتدای هفته جاری مجددا صعودی شد و 
روز گذشته )سه شنبه( با 3۸۷4 واحد رشد، روی 

3۹۵ هزار و ۹12 واحد ایستاد.
دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی:

سوخت مورد نیاز کشتی های ایرانی تامین است

وزیر صمت :
 افزایش قیمت خودروها 

ناشی از نوسانات بازار است

پس از 6 سال فرصت سوزی با حذف طرح شبنم
 دریافت شناسه کالا 

برای لوازم خانگی اجباری شد

در پی حذف بانک مرکزی از انتشار آمارها معلوم شد
 ضعف مرکز آمار 

در محاسبه شاخص رشد اقتصادی

عضو هیئت  مدیره انجمن فولاد: 

تحریم های جدید آمریکا تاثیری بر تولید فولاد ندارد

کارشناس بازار سرمایه:

قیمت ها در بورس حبابی نیست

https://www.yjc.ir/fa/comercial

